


Գիտական ղեկավար՝ Տնտեսագիտության դոկտոր,  

պրոֆեսոր` Թավադյան Աշոտ Աղասու 

Պաշտոնական ընդդիմախոսներ՝ Տեխնիկական գիտությունների դոկտոր, 

պրոֆեսոր` Առաքելյան Արամ Հմայակի 

Տնտեսագիտության թեկնածու 

Հակոբյան Ենոք Բենիամինի 

Առաջատար կազմակերպություն՝ 
Հայաստանի ազգային պոլիտեխնիկական 

համալսարան(ՀԱՊՀ) 

Մասնագիտական խորհրդի 

գիտական քարտուղար 

տնտեսագիտության թեկնածու, դոցենտ Ա. Հ. Հակոբջանյան 
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(𝛽𝑚, 𝑎𝑚) = 𝑎𝑟𝑔𝑚𝑖𝑛 ∑ 𝐿(𝑦𝑖,

𝑁

𝑖=1

𝐹𝑚−1 (𝑥𝑖) + 𝛽ℎ(𝑥𝑖; 𝑎)) 

𝐹𝑚(𝑥) =  𝐹𝑚−1(𝑥) + 𝛽𝑚ℎ(𝑥; 𝑎𝑚) 

 𝐹𝑚−1 (𝑥𝑖)

𝐿(𝑦𝑖, 𝐹(𝑥))  ℎ(𝑥; 𝑎𝑚)

𝑎𝑚 𝛽𝑚
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𝑚𝑜𝑑𝑒𝑙 = 𝐿𝐺𝐵𝑀𝐶𝑙𝑎𝑠𝑠𝑖𝑓𝑖𝑒𝑟(𝑟𝑎𝑛𝑑𝑜𝑚_𝑠𝑡𝑎𝑡𝑒 = 42, max _𝑑𝑒𝑝𝑡ℎ = 4, 

𝑛_𝑒𝑠𝑡𝑖𝑚𝑎𝑡𝑜𝑟𝑠 = 25, 𝑚𝑖𝑛_𝑠𝑎𝑚𝑝𝑙𝑒𝑠_𝑙𝑒𝑎𝑓 = 15, 

𝑏𝑜𝑜𝑠𝑡𝑖𝑛𝑔_𝑡𝑦𝑝𝑒 = ′𝑑𝑎𝑟𝑡′, 𝑐𝑙𝑎𝑠𝑠_𝑤𝑒𝑖𝑔ℎ𝑡 = ′𝑏𝑎𝑙𝑎𝑛𝑐𝑒𝑑′)

 𝑟𝑎𝑛𝑑𝑜𝑚_𝑠𝑡𝑎𝑡𝑒

𝑚𝑎𝑥 _𝑑𝑒𝑝𝑡ℎ

𝑛_𝑒𝑠𝑡𝑖𝑚𝑎𝑡𝑜𝑟𝑠 𝑚𝑖𝑛_𝑠𝑎𝑚𝑝𝑙𝑒𝑠_𝑙𝑒𝑎𝑓

𝑏𝑜𝑜𝑠𝑡𝑖𝑛𝑔_𝑡𝑦𝑝𝑒

𝑐𝑙𝑎𝑠𝑠_𝑤𝑒𝑖𝑔ℎ𝑡

17 Աղյուսակը  կազմվել է հեղինակի կողմից
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𝑑 = √(𝑥2 − 𝑥1)2 + (𝑦2 − 𝑦1)2 

 𝑑 − ն  
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САРИКЯН АРСИНЕ АРСЕНОВНА  

“ПРОГНОЗИРОВАНИЕ НАЛОГОВЫХ ДОХОДОВ, ИСПОЛЬЗУЯ АЛТЕРНАТИВНЫХ 

ИСТОЧНИКОВ ДАННЫХ, ПРИМЕНЕНИЕ В АРМЕНИИ”. 

 

Автореферат диссертации на соискание ученой степени кандидата 

экономических наук по специальности 08.00.08-  

“Математическое моделирование экономики“. 

Защита диссертации состоится 13-го сентября 2024 года, в 13:30 часов, на 

заседании специализированного совета по экономике 015 КВОН РА,  

действующего в Ереванском государственном университете 

по адресу г. Ереван, 0025, ул. Абовяна 52”. 

РЕЗЮМЕ 

Прогнозирование налоговых поступлений является основой налогово-

бюджетной политики, а также государственного финансового планирования: оно 

проливает свет на ожидаемые источники дохода, что позволяет принимающим решения 

лицам разумно распределять средства на общественные нужды. Одной из проблем при 

прогнозировании налоговых поступлений является скрытие дохода или налоговое 

мошенничество, которое отвлекает финансовые ресурсы, предназначенные для 

правительства и, в конечном итоге, для общественных нужд. 

Цель данного исследования - разработать методологии прогнозирования 

налоговых поступлений в контексте Армении с использованием передовых методов 

машинного обучения (МО). Это позволит создать надежные модели, учитывающие 

налоговое мошенничество, которое равносильно потере доходов. Наряду с традиционным 

использованием данных в налоговых отчетах, подробно излагаются альтернативные и 

нетрадиционные источники, в частности обращая внимание на побочные эффекты 

местоположения и высокочастотные данные из кассовых аппаратов. 

Для достижения поставленных целей были выявлены следующие задачи: 

− выявление лучших практик путем проведения тщательного обзора литературы по 

подходам, используемым в настоящее время для прогнозирования налоговых 

поступлений, 

− определение, сбор, очистка и предварительная обработка данных из различных 

источников, включая высокочастотные и геолокационные данные, 

− экспериментирование и выбор моделей МО, таких как логистическая регрессия, дерево 

решений, случайный лес, градиентный бустинг и LightGBM, с целью определения 

наиболее эффективной модели. Определение наиболее эффективной модели, ее 

тщательная оценка и проверка, 

− оценка производимых в результате налогового мошенничества платежей путем 

выявления наиболее сопоставимых компаний, используя сопоставимые финансовые 

профили и вероятности мошенничества. 

 

Основные результаты и научная новизна диссертации включают следующее: 

1. разработка детальных и сложных методов подготовки данных для устранения 

несоответствий в данных и обеспечение выработки подходящего для моделирования, 
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2. разработка уникальных подходов для конструирования признаков высокочастотных 

данных по налоговым поступлениям. Учитывая обилие информации, содержащейся в 

этих данных, исследование направлено на создание более точных и надежных 

моделей обнаружения мошенничества путем выявления скрытых закономерностей и 

аномалий, 

3. изучение и оценка побочных эффектов местоположения для понимания того, каким 

образом проверки соседей влияют на компании. Результаты могут дать новое 

представление о взаимозависимости и воздействиях социальных сетей между 

различными компаниями, а также о том, как аудиторские вмешательства влияют на 

соблюдение налогоплательщиками налоговых обязательств, 

4. проверка ряда моделей МО с целью обнаружения мошенничества и определения 

наиболее эффективной модели, которая обеспечивает приблизительно 0,72 ROC-

AUC, подтвержденную 10-кратной перекрестной проверкой, 

5. разработка нового метода оценки потенциальных налоговых мошенничеств с 

использованием вероятностей мошенничества и модели К-ближайших соседей (KNN) 

для выявления наиболее похожих налогоплательщиков. Предложенный подход 

позволит вернуть примерно в 1,3 раза больше налоговых платежей, а количество 

компании составят 72% от фактическо проверяемых.  
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ABSTRACT 

Tax revenue forecasting constitutes a cornerstone of fiscal policy and government 

financial planning; it sheds light on expected income sources, enabling decision-makers to 

allocate funds wisely for public needs. One of the challenges of revenue forecasts is tax fraud, as 

financial resources that ought to go to the government and, ultimately, to public needs are diverted 

through dishonest means.  

This research aims to advance tax revenue forecasting methodologies in the context of 

Armenia by leveraging cutting-edge Machine Learning (ML) techniques to develop robust 

forecasting models that account for tax fraud, which is the same as the lost revenue. Traditional 

reliance on tax reports data is expanded upon by incorporating alternative and non-traditional 

sources, mainly focusing on location spillover effects and high frequency data from cash register 

machines. 

The study seeks to enhance the accuracy of revenue estimates by utilizing ML 

algorithms, drawing insights from the intricate patterns within tax reports, and considering 

alternative data sources such as location-based influences and high frequency data from tax cash 

register machines. Currently, a vast array of data sources, termed "alternative data sources," are 

available for tax fraud prediction purposes.  

Last but not least, the dissertation aims to implement an advanced tax payment estimation method 

that will help the government of the Republic of Armenia to optimize its operations. By effectively 

identifying fraudulent activities, the model reduces the non-compliance tax gap and is a solid tool 

against tax fraud.  

In order to achieve these goals, the following problems have been identified. 

− identification of the best practices by undertaking a thorough literature review of the approaches

currently used to forecast tax revenue,

− data definition, collection, cleaning, and preprocessing from a variety of sources, including

high-frequency cash receipt data and geolocation data,

− experimentation and selection of ML models, such as logistic regression, decision tree,  random

forest, gradient boosting, and LightGBM, to identify the best-performing model.  Identification

of the best performing model, its thorough evaluation and validation,

− estimation of expected tax fraud payments through the discovery of the most comparable

companies using comparable financial profiles and fraud probabilities.

The main results and scientific novelty of the dissertation are as follows; 
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1. development of detailed and intricate data preparation techniques for addressing data 

inconsistencies and guaranteeing the production of a comprehensive dataset appropriate for 

modeling, 

2. creation of unique approaches for high-frequency tax receipt data feature engineering. With 

the abundance of information found in this data, the research aimed to create more accurate 

and dependable fraud detection models by identifying latent patterns and anomalies that 

might be indicators of possible fraudulent activity, 

3. examination and assessment of the location spillover effects to understand how neighbor 

audits affected companies, with the goal of spotting fraudulent trends in taxpayer behavior. 

The results can provide new insights into the interdependence and social network effects 

among different companies, as well as the ways audit interventions impact taxpayer 

compliance, 

4. exploration and examination of a range of machine learning models for tax fraud detection 

and identification of the most effective model through rigorous evaluation for accurate fraud 

detection, which provides around 0.72 ROC-AUC, validated by 10-fold cross-validation, 

5. design of the novel method for estimating potential tax fraud payments using fraud 

probabilities and the KNN model for identifying the most similar taxpayers. The suggested 

approach could recover approximately 1.3 times more tax payments with only 72% of 

audited companies. 
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